
تاریخ ادبیات

  احمد محمدتبريزي
با دوس�تي صحب�ت مي كردي�م چطور 
اس�پايك جون�ز در س�ال2013 اي�ده 
فيل�م او)her( ب�ه ذهنش رس�يده و او 
اين ايده را به ش�كل باورپذير س�اخته 
است. تنهايي ش�خصيت اصلي فيلم و 
ارتب�اط برقراركردنش با چيزي ش�بيه 
هوش مصنوعي عالي پردازش شده بود. 
درك تنهايي و انزواي شخصيت اصلي، 
احساس همذات پنداري و همراهي را در 
بيننده بيدار مي كرد و او را بابت آينده  
به فكر و تأمل وامي داش�ت، آن هم در 
س�ال هايي كه هنوز هوش مصنوعي به 
وجود نيامده بود و شبكه هاي اجتماعي 
به گستردگي و هوشمندي امروز نبودند. 
 س�ريال »آيين�ه س�ياه« ه�م چني�ن 
كيفيتي در س�اخت و پردازش داستان 
داش�ت. س�ازندگان اين س�ريال براي 
ه�ر قس�مت داس�تان هايي مرتب�ط با 
تكنولوژي و اينترن�ت پيدا مي كردند و 
آن را به شكلي تماش�ايي مي ساختند 
كه موجب حي�رت مخاطبان مي ش�د. 

   
  ضعف فيلمسازان ايراني

در طرف مقابل، فيلمسازان ايراني به شكلي 
عجيب در پرداختن به سوژه هايي مرتبط با 
تكنولوژي، اينترنت، شبكه هاي اجتماعي 
و مس��ائل مرتبط با پديده هاي روز ناتوان 

هستند. 
تا به حال فيلمي ايراني نتوانس��ته است با 
سوژه ش��بكه هاي اجتماعي مخاطبش را 
به وجد بي��اورد و كاري ب��ا ناخودآگاهش 
كند كه آن فيلم جزئي از حافظه بلندمدت 

او شود. 
فيلم ه��اي ايراني در پرداخت��ن به برخي 
س��وژه هاي اجتماع��ي ضعي��ف و ناتوان 
هس��تند، حتي فيلم »گوزن هاي اتوبان« 
كه تلاش زيادي كرده اس��ت تصويري از 
زندگي بلاگرها ارائه دهد، باز در مأموريت 
اصلي اش ن��اكام مي ماند و نمي تواند تأثير 

خاصي روي مخاطبش بگذارد. 
باز »گوزن هاي اتوبان« ش��كل ارتقايافته 
اين سبك فيلم هاس��ت و ما در سينماي 
خودم��ان فيلمي مث��ل »گربه س��ياه« را 
داش��تيم كه در ارائه ح��رف و دغدغه اش 
ناكام ماند.  اي��ن فيلم در ارائ��ه  تصويري 
واقع گرايانه از زندگي بلاگرها ناكام ماند و 
تصويري كاريكاتوري از آنها به مخاطبش 

نشان  داد. 
باز از »گربه س��ياه« بدتر، فيلم »جش��ن 
دلتنگي« را داش��تيم كه مثلًا قرار بود به 
معضلات فضاي مجازي در زندگي آدم ها 
بپردازد ولي فيلم به قدري بد و ضعيف بود 

كه نمي شد آن را تا انتها تماشا كرد. 
اين وضع تازه در سينماست و در تلويزيون 
ب��ا آث��اري ضعيف ت��ر از س��ينما روبه رو 

هستيم. 
  نگاه سطحي به سوژه ها

به نظر مي رسد فيلمس��ازان ايراني براي 
پرداختن به س��وژه هايي مثل شبكه هاي 

اجتماع��ي و فض��اي مجازي در س��طح 
مانده اند و ذهن شان نمي تواند سناريوهايي 
عميق در رابطه با اين مضامين طرح كند. 
كارگردانان نتوانس��ته اند ب��ه عمق ماجرا 
بروند و فقط همه چيز را از دور مش��اهده 
كرده اند، به خاطر همين فيلم هاي ش��ان 
يك بازنمايي كج و معوج از واقعيت است 
و اجازه ارتباط برقرار كردن مخاطب با اثر 

را نمي دهد. 
همچنين كارگردان��ان ايراني خيلي اهل 
پژوهش و مطالعه عميق نيس��تند و سعي 
مي كنند با هم��ان پيش فرض هاي اوليه 
فيلم شان را بس��ازند و ديگر تلاشي براي 

بهترشدن كار نمي كنند. 
اين عيب بزرگ بيش��تر فيلمنامه نويسان 
و كارگردانان ايراني اس��ت؛ آنها يا از روي 
تنبلي يا نداشتن حوصله، روي سوژه شان 
دقيق و عميق نمي ش��وند و خيلي راحت 

ايده هاي شان را هدر مي دهند. 

در حالي كه در س��ينماي خارج از كشور 
اينگون��ه نيس��ت. آنها اهمي��ت زيادي به 
س��ناريو، فيلمنامه و پژوه��ش و مطالعه 
زيادي روي سوژه هاي شان انجام مي دهند، 
حتي گاهي ممكن اس��ت پروسه نوشتن 
يك فيلمنامه چند سال طول بكشد ولي 
آنها صبر مي كنند و براي كارش��ان وقت 

مي گذارند تا به نتيجه دلخواه برسند. 
  فاجعه اي به نام »چشم بادومي«

در جش��نواره فيلم فجر امس��ال ب��ا فيلم 
ديگ��ري روب��ه رو بوديم كه مي خواس��ت 
حرف هاي مهمي درب��اره كي پاپ و علاقه 
افراطي جوانان به موس��يقي كره جنوبي 
بزند، ولي آنقدر همه چيز در فيلم حالتي 
مسخره پيدا كرده بود كه نمي شد آن را تا 

آخر تماشا كرد. 
فيلم »چشم بادومي« سوژه اش را از ميان 
دغدغه هاي روز جوانان و خانواده ها انتخاب 
ولي در پرداخت به موضوع آنقدر ضعيف 

عمل كرده ب��ود كه ب��راي مخاطب جاي 
حيرت مي گذاشت چطور فيلمساز اينطور 
مفت و مس��لم و راحت س��وژه اش را هدر 

داده است. 
اگ��ر كارگ��ردان ب��راي اين فيل��م وقت 
مي گذاشت و فيلمنامه اي درست برايش 
نوش��ته مي ش��د، اين فيلم مي توانس��ت 
حرف هاي مهمي را به مخاطبش بزند، اما 
عجله و سهل انگاري كارگردان باعث شده 
است فيلمش به اثري س��طحي و ضعيف 

تبديل شود كه حرفي براي گفتن ندارد. 
دقيقاً اين مسائل درد امروز سينماي ايران 

هستند. 
بيش��تر فيلم هاي ايراني ك��ه مي خواهند 
حول سوژه هاي اجتماعي چرخ بخورند، از 
سطحي نگري و شعاري بودن رنج مي برند. 
فيلمنامه نويس��ان و فيلمس��ازان ايراني 
ذهني فقير براي ايده ياب��ي و پرورش آن 
دارند و نمي توانند از حدي بيش��تر روي 

سوژه هاي شان عميق شوند. 
آنها حت��ي نگاهي عميق و ري��ز به دنياي 
پيرامون شان ندارند تا شكلي واقع گرايانه 
از سوژه ها را در فيلم هاي ش��ان بازنمايي 
كنند. تمركز و غرق ش��دن روي مس��ائل 
مالي، در حال تهي كردن سينماي ايران از 
محتواست.  سينماي ايران در شرايط فعلي 
بيش از هر چيزي به انسان هايي بادانش، 
دقيق، عميق و خلاق براي نويس��ندگي و 

فيلمنامه نويسي نياز دارد. 
ادامه روند فعلي فيلمسازي، سينماي ايران 
را به بن بست مي كشاند و مخاطب را از آن 

فراري مي دهد. 

  برشی از كتاب »ناتور دشت«
 موقعي كه آدم مي ميرد، اين مردم خوب آدم را از چه��ار طرف محاصره مي كنند. من 
اميدوارم كه وقتي مُردم، يك آدم بافهم و شعوري پيدا بشود و جنازه  مرا توي رودخانه اي، 
جايي بيندازد. هرجا كه مي خواهد باشد، ولي فقط توي قبرستان، وسط مرده ها، چالم 
نكنند. روزهاي يك شنبه مي آيند و روي شكم آدم دس��ته گل مي گذارند و از اين جور 
كارهاي مسخره. وقتي كه آدم زنده نباش��د، گل را مي خواهد چه كار؟ مرده كه به گل 

احتياجي ندارد... آدم تا زنده است بايد از كسي كه دوستش دارد گل هديه بگيرد...

فيلمسازان ايراني و ناتواني در پرداختن به سوژه هاي مرتبط با پديده هاي روز 

کارگردانانی که پدیده های اجتماعی را 
شعاری و مصنوعی می سازند

وقتي قصيده »فلسطين«
 مثل توپ صدا کرد

سيدعلي گرمارودي، شاعر و پژوهش��گر ادبي با ذكر خاطره اي از 
سرودن شعر با موضوع فلس��طين مي گويد: من از اولين كساني 
بودم كه سال ها پيش از مطرح ش��دن مسئله فلسطين در ايران، 
براي فلسطين شعر نوش��تم. آقاي طالقاني شنيده بودند كه من 
شعر فلسطين گفته ام. ايشان يك روز به من زنگ زدند و گفتند بيا 
به مسجد هدايت. ايشان آن سال ها در مسجد هدايت و همه كاره 
آنجا هم بودند. هم نماز جماعت، هم درس تفسير و هم راه اندازي 
كار مردم را آنجا انجام مي دادند. به محضر ايشان رفتم و مرحوم 
آقاي طالقاني گفتند شعر فلسطينت را امروز در مسجد بخوان. آن 
روز قصيده فلسطين را در مسجد هدايت خواندم و مثل توپ صدا 
كرد. دليلش هم اين بود كه آن موقع كسي جرئت نمي كرد درباره 
فلسطين حرفي بزند. من با شجاعت ايستادم و آن شعر فلسطين را 
خواندم. آقاي طالقاني هم موقع شعرخواني من به احترام فلسطين 

ايستاد و شعر را ايستاده گوش كرد. وقتي 
كه شعرخواني تمام شد، جلو آمد 
و گفت من ده��ان تو را به خاطر 
اين شعر مي بوسم. خيلي به من 
محبت كردند و احترام گذاشتند. 

اگر كس��ي بگردد شايد 
صوت آن شعرخواني 
را پي��دا كند، چون 
آن موقع ه��ا اي��ن 
جلسات را ضبط 

مي كردند. 

سعدآباد شناخت مخدوشي
 از زيست پهلوي ها مي دهد

عباس سليمي نمين، پژوهشگر حوزه تاريخ درباره اهميت ابنيه بر 
تاريخ نگاري مي گويد: شما وقتي كه به مجموعه تاريخي سعدآباد 
مراجع��ه مي كنيد، آنج��ا را كاملًا مخدوش ش��ده مي يابيد، يعني 
نمي توانيد به يك شناخت خوبي در مورد چگونگي زيست پهلوي ها 
دست پيدا كنيد. نه تنها به يك شناخت خوب نمي رسيد، بلكه به 
يك شناخت مخدوشي دست پيدا مي كنيد. رضاخان چند همسر 
داش��ت و هر كدام از همس��ران او در آن مجموعه كاخي داشتند. 
امروز وقتي كه شما مراجعه مي كنيد اصلًا به اين معنا دست پيدا 
نمي كنيد، يعني مشخص نيست كه كدام كاخ مربوط به كدام همسر 
رضاخان بوده است، چرا مشخص نيست؟ زيرا برخي از كاخ ها را به 
امور ديگري تخصيص داده اند. مثلًا كاخي را به آثار استاد فرشچيان 
اختصاص داده اند. تجليل استاد فرشچيان كار بسيار خوبي است اما 
در مجموعه كاخ هاي سعدآباد علي القاعده اختصاص يك كاخ به اين 

امر كل فهم ما را دچار اخلال مي كند، يعني 
اين كاخ متعلق به يكي از وابستگان 
پهلوي است و وقتي آن را حذف 
مي كنيم، طبيعت��اً اخلال ايجاد 
مي ش��ود. يك كاخ به موزه آب و 
كاخي ديگر به امر ديگر اختصاص 

پيدا كرده اس��ت. چندين و 
چند كاخ را مي بينيم كه از 
مسير شناختي خود خارج 

شده است. 

نقد و نظري به هفدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر

براي قامت خميده تك درخت تجسمي
  زهرا عليزاده

خط ويژه اتوبوس به سمت تجريش، بالاتر از چهارراه وليعصر، كمي پايين تر از ايستگاه 
طالقاني، ساختمان آجري فرهنگستان هنر و پوسترها و بنرها با طرح طوبي زرين! اين 
تصوير چند سالي براي مان تكرار مي شد. در روزهايي كه مؤسسه فرهنگي- هنري صبا 
و مركز شهر حال و هواي متفاوت تري داشت، از هفته هاي مياني يا بعضاً هفته هاي پاياني 
بهمن، رنگ و بوي جشنواره تجس�مي فجر در پايتخت مي پيچيد. وعده سالانه اهالي 
هنر همين جا بود؛ مؤسس�ه فرهنگي- هنري صبا، جش�نواره هنرهاي تجسمي فجر. 

امسال قصه متفاوت است؛ صبا خالي از جمعيت جواني است كه هر سال در اين روزها با تابلوها 
يا آثار مختلف خودش��ان به اين مكان مي آمدند، با ذوق و شوق اثرشان را تحويل مي دادند و 
منتظر بودند اثر روي ديوار برود. در همين لحظه، دوربين ها مي شدند شكارچيان خوشحالي 

شركت كنندگان. 
همه چشم شان به يك درخت بود؛ درخت طوبي با شاخ و برگ هاي زرينش. همان درختي كه 

مي گويند امسال شاخ و برگ ندارد. برگزاركنندگان شاخ و برگش را چيده اند. 
خبري از رقابت بر سر اين درخت نيست؛ از نگاه دبير جشنواره هفدهم تجسمي فجر، رقابت 
فقط براي ميادين ورزش است؛ طوبايي كه امسال در آستانه ورود به سن جواني اش، قامتش 

خميده شد. 
شايد آقاي كلهرنيا كه چند سالي اس��ت از فعاليت هاي اجرايي هنر دور بوده روند برگزاري 
دوسالانه ها و ديگر جشنواره ها را هم از ياد برده است. او در نشست خبري جشنواره فجر اعلام 

كرد هنر حرفه اي در فضايي جدا از فضاي رقابت شكل مي گيرد. 
در واقع، مسئولان برگزاري هفدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر به دلايل مختلفي كه از 
نگاه خودشان اصولي و منطقي است، چشمان شان را روي انگيزه هنرمندان جواني كه حضور 

در عرصه رقابتي فجر براي شان يك دستاورد مهم محسوب مي شود، بسته اند. 
 طوبي براي اهالي تجسمي به مثابه سيمرغ براي سينمايي هاست. كارنامه هنري بسياري از 
هنرمندان براساس دريافت طوبي زرين ارزيابي مي ش��ود. حذف رقابت بر سر طوبي، حذف 
اهداف و انگيزه هاست، از ياد بردن تلاش هايي است كه برگزاركنندگان پيشين انجام دادند تا 

درخت هنر ايران تنومند شود. 
مي گويند جشنواره امسال مثلثي شده، در سه گوشه اين مثلث مردم، هنرمندان و مسئولان 
را قرار داده اند. توجه به ارتباط مردم با هنر در اين دوره جش��نواره اتفاق مثبتي اس��ت كه 
بي تعارف بايد گفت در هيچ كدام از دوره هاي پيش��ين مورد توجه ق��رار نگرفت، در واقع 
جشنواره تجس��مي فجر هيچ وقت نتوانس��ت كمكي به ارتباط كمرنگ مردم با هنرهاي 

تجسمي داشته باشد. 
تمركززدايي و گس��ترش هنر در اقصي نقاط ايران، يكي ديگر از رويكردهايي است كه بهرام 
كلهرنيا به همراه مجريان ديگر بخش ها در نظر گرفته اس��ت. حال ك��ه اين رويكرد در بدنه 
جشنواره جاري و ساري شده، بايد يك سؤال هم از مسئولان وزارت ارشاد پرسيد. پرسش اين 
است، آيا اين رويكرد بعد از جشنواره هم پايدار خواهد بود؟ آيا جشنواره بهانه اي براي توجه به 

كمبودهاي استان ها در بخش هنر خواهد شد؟
پرسش ها در وجوه ديگر هم مي تواند مطرح شود، به طور مثال، از برگزيدگان دوره هاي پيشين 
كه هنر و استعدادشان تأييديه بزرگان تجسمي را گرفته بود، خبر داريد؟ آيا به جز دوره قبل 

جشنواره براي رويدادها، از اين استعدادها به عنوان داور استفاده شده است؟
آيا الان كه بخش رقابت را حذف كرده ايد، جايگزيني براي طوبي زرين و بورسيه سيته فرانسه 
كه زماني جزو جوايز برندگان بود، در نظر گرفته ايد؟ اگر رقابت حذف شده، براي اعتباربخشي 

به هنر چه فكري شده است؟
مي گويند كار نيكو كردن از پر كردن است، بهتر نبود كه كمك مي كرديد جشنواره هنرهاي 
تجسمي فجر به يك غنا و قوايي برسد و بتواند مانند جشنواره فيلم فجر از مقبوليت و اعتبار 

برخوردار شود و بعد رقابت و جايزه را حذف مي كرديد؟
درست است كه از دوره پيشين وزارت سيدعباس صالحي، بحث خانه جشنواره براي تمامي 
جش��نواره ها مطرح و البته تاكنون به نتيجه اي هم نرسيده است اما صبا ديگر شده بود خانه 
اهالي تجسمي در جشنواره شان؛ كاشانه اي كه بيش از هزار اثر زير سقف آن گرد مي آمدند. 

حالا كاشانه كجاست؟ مؤسسه فرهنگي- هنري آسمان؟ با گنجايش چند اثر؟ قلب پايتخت 
اندوهگين است؛ صبا خالي از جمعيت جواني است كه هر سال در اين روزها با تابلوها يا آثار 
مختلف خودشان به اين مكان مي آمدند، با ذوق و شوق اثرشان را تحويل مي دادند و منتظر 

بودند تا اثر روي ديوار برود. 
خط ويژه اتوبوس به سمت تجريش، بالاتر از چهارراه وليعصر، كمي پايين تر از ايستگاه طالقاني، 

ساختمان آجري فرهنگستان هنر و پوسترها و بنرها با طرح طوبي زرين كه ديگر نيست... 

نویسنده اي که ماشين تحریر را با چوب خرد کرد!
تام رابينز كه به تازگي در 92سالگي درگذشت،  رمان هايش سرشار از شخصيت هاي 
فانتزي، اس��تعاره  و نگاهي طنزآمي��ز بود. ش��خصيت هاي آثار رابين��ز غيرمعمول و 
غيرقابل پيش بيني بودند. رابينز در مصاحبه اي در س��ال 2۰۰۰ گفت: »آنچه س��عي 
مي كنم انجام دهم، تركيب فانتزي، معنويت، جنسيت، طنز و شعر در تركيب هايي است 
كه پيش تر در ادبيات ديده نشده اند.« او اضافه كرد: »دوست دارم خواننده بعد از تمام 
كردن يكي از كتاب هايم، حال و هوايي مشابه بعد از تماشاي فيلمي از فدريكو فليني يا 

كنسرتي از گريتفول دد داشته باشد.«
رابينز اغلب شخصيت هاي زن قوي در داستان هايش خلق مي كرد كه باعث محبوبيت او 
ميان خوانندگان زن شد، با اين حال منتقدان ادبي هيچ گاه او را جدي نگرفتند و آثارش 

را »فرمولي« و سبك نگارش او را »اغراق شده« مي دانستند. 
او كتاب هايش را به صورت دستي روي كاغذهاي يادداشت حقوقي مي نوشت، روزانه 
فقط چند صفحه توليد مي كرد و هرگز طرح داستاني از پيش تعيين شده اي نداشت. 
يك بار كه تلاش كرد از يك ماشين تحرير برقي اس��تفاده كند، در نهايت آن را با يك 

تكه چوب خرد كرد!

باید آرمان فرهنگي 
در فيلم هاي کمدي نهفته باشد

جهانبخش سلطاني، بازيگر س��ينما و تلويزيون با انتقاد از رويه جاري  
فيلم هاي كمدي بيان مي كند: آنچه الان در تلويزيون تبليغ مي شود، 
بيش��تر بر ش��اد كردن مردم و خنداندن آنها متمركز است. من قصد 
توهين ندارم، ولي به نظر مي رسد بيشتر برنامه ها پر از رقص، آواز و بزن 
و بكوب است. مشخص است كه صداوسيما از هنرمند درجه يك تا ساير 
هنرمندان را نش��ان مي دهد كه دور هم مي رقصند و جوك مي گويند. 
براي همين بايد تحليل ك��رد، بايد مطالعه داش��ت و بايد به تخصص 
توجه كرد تا يك اثر ماندگار با پيام داشته باش��يم. من نمي خواهم به 
كمدي هاي در س��طح  فعلی توهين كنم، 
وگرنه يك بار با وزير ارشاد صحبت كردم 
و به ايشان گفتم خنده بسيار مهم است، 
ولي اينكه چطور بخنديم، چرا بخنديم، 
به چي بخنديم و براي چي بخنديم، 
بايد همه خنده ها س��مت و 
س��وي مش��خصي داش��ته 
باش��د و در واقع يك آرمان 
فرهنگي در آن نهفته باشد 

كه تأثيرگذار باشد. 

»شاه نقش«
 شبيه کمدي هاي ایتاليایي است

هومان فاضل، نويس��نده فيلم س��ينمايي »ش��اه نقش« وضعيت ژانر 
كمدي را اينگونه توضي��ح مي دهد: اختلاط گونه ها به س��ينما ضربه 
زده، فيلمنامه نويس ها از كمدي و درام تا ترس به قصه اضافه مي كنند، 
از طرف��ي چون مردم در س��ينما راح��ت مي خندند، مي ت��وان گفت 
كمدي نوشتن راحت شده و نتيجه  س��اده خنديدن مخاطب، راحت 
نوشتن است. كمدي هاي فعلي بر مبناي يك 
پيرنگ كوتاه و كم بنيه شكل مي گيرد و به 
شوخي هاي كلامي و جنسي متكي است. 
ما تكليف شخصيت ها را مشخص كرديم 
و تلاش نكردي��م مخاطب را به زور 
بخندانيم، ممكن است موقعيتي 
هم در فيلم باشد كه مخاطب 
بخندد، اما »ش��اه نقش« را 
كمدي نمي بينيم. شاه نقش 
نقد اجتماعي طنازانه دارد، 
شبيه نوعي از كمدي هاي 

ايتاليايي است.

نمای نزديكجالب ترين

بيشتر فيلم هاي ايراني كه مي خواهند حول سوژه هاي اجتماعي چرخ بخورند، از 
سطحي نگري و شعاري بودن رنج مي برند.  فيلمنامه نويسان و فيلمسازان ايراني 
ذهني فقير براي ايده يابي و پرورش آن دارند و نمي توانند از حدي بيشتر روي 
سوژه هاي شان عميق شوند.  آنها حتي نگاهي عميق و ريز به دنياي پيرامون شان 

ندارند تا شكلي واقع گرايانه از سوژه ها را در فيلم هاي شان بازنمايي كنند

close
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   كتاب

  نقل قول

   رویداد

كارگردان: تيم ميلانتس
فيلم چيزه��اي كوچك اينچنين��ي )Small Things Like These(، يك اثر هنري و 
منحصربه فرد اس��ت كه بخش فوق العاده دردناكي از تاريخ ايرلند را نش��ان مي دهد كه 

دوست داشتني نيست اما واقعيت دارد.
 اين فيلم روايتي عميق از وجدان، سكوت و قهرماناني است كه نام شان در تاريخ ثبت 
نمي ش��ود. اين فيلم با الهام از رماني به همين نام كه براس��اس واقعيت نوشته شده، 

ساخته شده است. 

نويسنده: هلن گرميون
در كتاب »همراز« اثر هلن گرميون، با دنياي پيچيده و درهم تنيده  خاطرات، عش��ق ها و 
رازهايي روبه رو مي ش��ويد كه لايه به لايه ، شخصيت ها را ش��كل داده و مسير زندگي شان 
را متحول كرده اند. داستان در سال ۱9۷۵ در پاريس آغاز مي شود؛ جايي كه كاميل ورنر، 
ويراستار جوان پس از مرگ ناگهاني مادرش در اوج بحران شخصي و عاطفي است. او كه به 
تازگي رابطه اي پر از چالش و ناكامي را پشت سر گذاشته است، يك نامه  طولاني و ناشناس 

دريافت مي كند؛ نامه اي كه زندگي اش را به طرز غافلگيركننده اي تغيير مي دهد. 

معرفي فيلم  | چيزهاي كوچك اينچنيني معرفي كتاب |  همراز

  برشی از كتاب »رفتيم بيرون سيگار بكشيم، 17سال طول كشيد«
اش��يای كهنه و بي مصرف تس��لطي عجيب بر انس��ان دارند. دور انداختن عينكي كه 
شيشه هايش ترك خورده است، يعني اعتراف كني تمام دنيايي كه تابه حال از پشت 
اين عينك ديده اي براي هميش��ه پش��ت س��رت بر جا مي ماند يا برعكس، از جلوت 
س��ردرمي آورد، در آن قلمرو نيس��تي كه به  س��رعت به س��مت تو در حركت است... 
خرده ريزه هاي گذشته مثل لنگري هستند كه روح را به چيزي بند مي كنند كه ديگر 

وجود ندارد. 


